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Impact of Ultraviolet-C radiation on Seed Germination and Chlorophyll Concentration of Some Woody Trees Grown in Saudi Arabia
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Abstract

Constant reduction of stratospheric ozone layer and the increase of ultraviolet radiation intensity were observed in last twenty years of the 20th century. Four tree species; Acacia amplicepsis, Acacia gerradii, Casuarina glauca and Eucalyptus intertexta grown in Experimental station of Food and Agriculture Sciences Collage, King Saud University were used to study the impact of UV-C on potential of seed germination and chlorophyll concentration. The result obtained has indicated that, UV-C (254nm) affected significantly the seed germination and chlorophyll concentration. Increased UV-C exposure periods can decrease the chlorophyll A, chlorophyll B and chlorophyll A + B concentrations of seedling of studied species. Similarly, seed germination was also sensitive to high dose of UV-C radiation. Acacia ampliceps was significantly higher in two experiments than the other species in seed germination and chlorophyll A, B and A+ B concentrations. The UV-C exposure periods in the two experiments showed that the exposure periods were highly significant. Moreover, the most affective exposure period on the seed germination was 72 hours. As for the chlorophyll concentration, the control treatment (No exposure) had the highest chlorophyll A, B and A+ B concentrations than the other UV-C exposure periods. The most detrimental exposure period was found at 120 minutes. Chlorophyll ratio was varied among the tree species. Acacia gerradii had the highest chlorophyll ratio than the other tree species in the two experiments. In the first experiment, 30 minute exposure period gave the highest chlorophyll ratio, while the lowest chlorophyll ratio was found on control treatment. In contrast, in the second experiment, the highest chlorophyll ratio was found on control treatment (No exposure) and the lowest chlorophyll ratio was 120 minutes. From the results, it is clear that Acacia ampliceps was the most tolerant to the exposure to the Ultraviolet-C (254 nm) radiation and had the highest chlorophyll concentrations, while Eucalyptus intertexta was the most sensitive to same dose of radiation. 
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الملخص العربي

تأثير الأشعة الفوق بنفسجية- سى على أنبات البذور و تركيز الكلوروفيل فى بعض أنواع الأشجار الخشبية النامية فى المملكة العربية السعودية   

* نادر دسوقي عبد الحميد شتا و** إبراهيم محمد عارف

*قسم الأشجار الخشبية و تكنولوجيا الأخشاب – كلية الزراعة – جامعة الإسكندرية

** قسم الإنتاج النباتي – كلية علوم الأغذية و الزراعة- جامعة الملك سعود 
النقص المستمر لطبقة الأزون في طبقات الجو العليا أدى إلى حدوث زيادة شديدة في الأشعة فوق البنفسجية الواصلة للأرض في العشرين عام الأخيرة من القرن العشرين. أجريت تلك الدراسة في معمل الغابات و البيت المحمى لقسم الإنتاج النباتي بكلية  علوم الأغذية والزراعة – جامعة الملك سعود في الفترة من أكتوبر 2008 و حتى مايو 2009 في تجربتين تكراريتين بهدف دراسة تأثير الأشعة فوق البنفسجية - سى على أنبات البذور و تركيز الكلوروفيل لأربعة أنواع شجرية نامية في محطة الأبحاث الزراعية بديراب جنوب مدينة الرياض و كانت الأنواع المدروسة هى أكاسيا أمبليسبس و الطلح جيراردى و الكازوارينا البيضاء و كافور انترتكستا. أوضحت النتائج هناك تأثير معنوي واضح للأشعة فوق البنفسجية- سى على أنبات البذور و تركيز الكلوروفيل في الأنواع الشجرية المدروسة، حيث وجد أنه بزيادة فترة التعرض للأشعة يؤدى إلى حدوث نقص واضح في تركيز كلوروفيل أ و كلوروفيل ب و كلوروفيل أ + ب. بالنسبة لإنبات البذور لوحظ تأثرها الواضح لفترة التعرض لأشعة حيث بزيادة فترة التعرض تنخفض نسبة الإنبات. أكثر فترات التعرض للأشعة تأثيرا على نسبة الإنبات كانت التعرض لمدة 72 ساعة متواصلة بينما كانت 120 دقيقة أكثر تأثيرا على تركيز الكلوروفيل أ و ب و أ + ب للأنواع محل الدراسة في التجربتين. أظهرت الدراسة اختلاف في معدل الكلوروفيل بين الأنواع الشجرية في التجربتين نتيجة للتعرض لفترات الإشعاع بالأشعة فوق البنفسجية – سى و كانت شجرة الطلح النجدى أعلى الأنواع الشجرية المدروسة في معدل الكلوروفيل في التجربتين. و أن أكثر فترة تعرض أعطت معدل كلوروفيل مرتفع نوعا بالمقارنة بأنواع الأخرى هي 30 دقيقة بينما أقل معدل للكلوروفيل كان عند معاملة الكنترول ( بدون تعرض)  في التجربة الأولى. العكس كان في معاملة الكنترول بينما كانت أعلى معدل للكلوروفيل عند التعرض لمدة 120 دقيقة في التجربة الثانية. من النتائج المتحصل عليها من الدراسة نجد أن شجرة الأكاسيا أمبيلسبس كانت أكثر الأنواع الشجرية المدروسة مقاومة للتعرض للأشعة فوق البنفسجية- سى ، حيث أعطت أعلى نسبة أنبات و تركيز للكلوروفيل أ و كلوروفيل ب و كلوروفيل أ + ب، مقارنة بالأنواع الشجرية المدروسة بينما أكثر الأنواع حساسية للتعرض للأشعة فوق البنفسجية- سى كانت الكافور انترتكستا. و بالتالي توصى الدراسة بالاهتمام بأجراء مزيد من الدراسات في هذا المجال و فهم ميكانيكية تأثير الأشعة فوق البنفسجية على فسيولوجيا و مورفولوجيا الأشجار الخشبية. 
